
I ni år har Halsnæs Kommune samarbejdet med Helsingør og Gribskov om projektet
Nordkystens Fremtid, der skal kystsikre Nordkysten ved hjælp af omfattende sandfodring.

HALSNÆS | NATUR

Tidligere borgmester: Halsnæs bør gå enegang med kystsikring

Nordkysten: Steen Hasselriis var borgmester, da Halsnæs, Gribskov og Helsingør søsatte deres
fælles kystsikringsprojekt, Nordkystens Fremtid. Nu mener han, at Halsnæs bør fortsætte
projektet alene.

Halsnæs bør gå enegang og sandfodre sin egen kyst, selvom Nordkystens Fremtid er lagt død. Det
mener Steen Hasselriis, der som borgmester selv var med til at søsætte det fælleskommunale
kystsikringsprojekt. Foto: Lars Skov
Foto: Lars Skov

Af Kasper Daugbjerg Dønbo

12. september 2023, 05:30
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Uenigheder mellem Miljøministeriet og kommunerne fik for nylig borgmestrene i de tre
kommuner til at indstille projektet, og det får nu Steen Hasselriis, tidligere borgmester i
Halsnæs Kommune, på banen med en opfordring om, at Halsnæs Kommune går enegang og
sikrer sin del af kysten.

– Jeg tænker, at et isoleret Halsnæs-projekt vil kunne gennemføres. Hvis Halsnæs får sin andel
af midlerne fra kystsikringspuljen, som Nordkystens Fremtid er stillet i udsigt, så ændrer det
ikke i de økonomiske aspekter, hvor kommunen og grundejerne så vil betale sin andel, som
det hele tiden har været planlagt, siger Steen Hasselriis.

– Det er selvfølgelig lidt provokerende, men vi bliver nødt til at slå i bordet. Alternativet er, at
der intet sker. Så har vi brugt 40 millioner kroner forgæves, og næste gang, der kommer en
storm, så siger folk: “Gud, vi må gøre noget”, og så skal vi starte forfra.

NORDKYSTENS FREMTID

Troede vi ville være færdige nu

Steen Hasselriis var borgmester i Halsnæs Kommune fra 2014 til 2017 og var med til at træffe

Nordkystens Fremtid

Siden 2014 har Halsnæs, Helsingør og Gribskov kommuner arbejdet på det
fælleskommunale kystsikringsprojekt Nordkystens Fremtid. Nu melder
borgmestrene, at det bliver indstillet.

De tre kommuner ønskede at igangsætte en omfattende sandfodring, der skal
beskytte deres 60 kilometer kystlinje, men miljømyndighederne stiller krav om, at
kommunerne skal bruge et stort millionbeløb på at anlægge stenrev for at
kompensere for at sandfodre i EU-beskyttede Natura 2000-områder.

I det omfattende kystsikringsprojekt skulle der i første omgang sandfodres med
1.500.000 m3 sand, hvorefter der hvert femte år skal tilføres mere sand. Indtil videre
har kommunerne brugt brugt 35-40 millioner kroner, selvom der ikke er flyttet så
meget som en trillebør sand.
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beslutningerne, da Nordkystens Fremtid i sin tid blev søsat.

Siden er der gået ni år og brugt omkring 40 millioner kroner på projektering, undersøgelser og
rådgivning, men endnu er der ikke kørt så meget som en trillebør sand på kysterne.

– Jeg forestillede mig dengang – måske en smule naivt – at projektet ville være færdigt nu. Det
er ni år siden, og vi er nået ikke længere. Det er skræmmende, siger Steen Hasselriis.

Han ridser en tidslinje op, hvor der skulle bruges et par år på at overbevise lodsejere og
myndigheder om projektet. Derefter nogle år på at udføre, så i løbet af 5-6 år ville det første
sand være på plads.

– Vi kom også langt. Lodsejerne i Halsnæs var ualmindeligt begejstret for de borgermøder, vi
holdt. Der var fuld opbakning, selvom vi gjorde det klart, at lodsejerne i første række skulle
betale – der kom endda lodsejere fra anden og tredje række, som ville bidrage, så længe
projektet blev en realitet, siger den tidligere borgmester.

Steen Hasselriis var borgmester i Halsnæs Kommune, da Nordkystens Fremtid blev søsat. Her ses

han ved kysten med folketingsmedlem Hans Andersen (V) og Frits Thaulow (tv.), tidligere formand

for Hyllingebjerg Kystbeskyttelseslaug. Foto: Niels J. Larsen

Tidligere borgmester: Halsnæs bør gå enegang med kystsikring - Natur... https://www.sn.dk/halsnaes-kommune/tidligere-borgmester-halsnaes-...

3 af 6 12-09-2023 08:54



Sandet til i uenighed

Helt så nemt er det ikke gået. Nordkystens Fremtid bygger på omfattende sandfodring af den
60 kilometer lange kystlinje, og det betyder, at der vil vandre sand gennem et EU-beskyttet
Natura 2000-område med stenrev ud for Gilleleje.

Kommunerne og Miljøministeriet er uenige om, hvordan det bør kompenseres. Kommunerne
ønsker, at der udpeges et supplerende Natura 2000-område, mens ministeriet stiller krav om,
at der etableres stenrev for ca. 75 mio. kroner – en ekstraudgift, som man vil have
kommunerne eller deres grundejere til at betale. Da kommunerne ikke kan det, har
borgmestrene meddelt, at projektet er dødt.

Men uenighederne bør ikke stoppe Halsnæs i at sandfodre fra Kikhavn til Liseleje, mener Steen
Hasselriis.

– Jeg kan – modsat byrådspolitikerne – tillade mig at være lidt frækkere. I min naivitet tænker
jeg, at det sand vil flyde langsomt og i små mængder hele vejen til Øresund, uden at det bliver
liggende i Gilleleje.

Ministeriets skyld

Steen Hasselriis tøver ikke ved spørgsmålet om, hvem der bærer skylden for, at
kystsikringsprojektet ikke er nået længere. Pilen peger ifølge Hasselriis på Miljøministeriet.

– Tidligere var der en begejstring i ministeriet over, at kommunerne lavede en samlet og større
indsats for at kystsikre. Nu bringer en anden afdeling i ministeriet nye problemstillinger på
banen, som burde være meldt ud, inden kommunerne brugte så mange penge. Det er totalt
ukoordineret og håbløst, siger Steen Hasselriis.

– Men hverken ministeriet eller ministeren er til at hugge eller stikke i. Enten forstår de ikke

Jeg forestillede mig dengang – måske en smule naivt – at projektet ville være
færdigt nu. Det er ni år siden, og vi er nået ikke længere. Det er skræmmende

— Steen Hasselriis, tidligere borgmester i Halsnæs Kommune
“
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sagen, eller også har de ikke set, hvad der skete, da stormen Bodil ramte Nordsjællands kyst.
Hele vejen fra Hundested til Helsingør kunne man se, hvordan hele skrænter var rutsjet ned i
vandet, veje var lukket og huse var oversvømmet.

– Både som borger og politiker er det totalt frustrerende, at vi på næsten ti år ikke er kommet
længet, og at systemet ikke hjælper til. Tværtimod. Som borger føler man sig afmægtigt og
kvast af systemet.

Halsnæs bør gå enegang og sandfodre sin egen kyst, selvom Nordkystens Fremtid er lagt død. Det

mener Steen Hasselriis, der som borgmester selv var med til at søsætte det fælleskommunale

kystsikringsprojekt. Foto: Lars Skov Foto: Lars Skov

MEST LÆSTE

SJÆLLAND | BOLIG

Nu kommer den: Hvad er dit hus værd?

REGION SJÆLLAND | NYHED

Boligpriser er steget - men her skal du passe på

HALSNÆS | SUNDHED
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